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Voorwoord
In dit juninummer besteden we in de eerste plaats aandacht aan de jarige Biltse 
Voetbal Club BVC, die op 12 mei j.l. 100 jaar werd. Dirk Catoen en Ingrid van der 
Elst blikken terug op een kleurrijke geschiedenis. Daarna maken we een rond-
gang door het oostelijk en zuidelijk deel van de gemeente. We beginnen bij de 
Baronbrug. Leo van Vlodorp vertelt ons, hoe die brug, die onlangs helemaal is 
gerestaureerd, er is gekomen en hoe hij aan zijn naam kwam. Vervolgens gaan 
we in zuidelijke richting naar het landgoed Oostbroek, waar zich rond 1190 in de 
Benedictijner abdij een merkwaardig voorval voltrok. Kees Floor, die telkens weer 
een interessant stukje geschiedenis uit dat gebied weet op te diepen, deelt met u 
het verhaal over de vrijwillige dood van een monnik. Dan gaan we naar het westen, 
waar rond 1870 plannen werden gemaakt om in de Nieuwe Hollandse Waterlinie 
ook  in De Bilt een of twee forten te gaan bouwen. Of ze er ooit zijn gekomen, ont-
hult (opnieuw) Kees Floor ons. Een stukje westelijker ligt het Kloosterpark. Bernard 
Schut heeft zich  verdiept in wat er zich allemaal afspeelde in de oorlogsjaren. Dan 
gaan we weer terug in noordlijke richting en komen we bij het RIVM, dat rijk is aan 
kunstuitingen. Wim Krommenhoek laat het u zien in zijn tweede deel van ‘Meer 
kunst bij het RIVM’. Van het RIVM gaan we naar de Leijensewegtunnel, waar Abe 
Postema blikt  in de rubriek ‘Toen en Nu’ terug op de spoorwegovergang naar de 
Leijen . En daarmee eindigt ons rondje door onze gemeente en de geschiedenis. 
Maar niet, voordat we ook nog even aandacht hebben besteed aan een minder 
voor de hand liggend stukje nostalgie. In ‘De weg naar de kliko’ staan we stil bij het 
ophalen van ons huisafval.  

H.A.  L’Honoré Naber
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Dirk Catoen en Ingrid v.d. Elst

12 mei 1921 – 12 mei 2021             
Honderd jaar voetbal in de 
gemeente De Bilt

Op 12 mei jongstleden was het precies 100 jaar geleden dat de eerste voetbalvereniging 
in onze gemeente werd opgericht. Aanvankelijk onder de naam ‘Biltsche Sportvereeni-
ging’, die echter al snel gewijzigd werd in ‘Biltsche Voetbal Club’ (B.V.C.). 
Nadat ik  een korte omschrijving heb gegeven van de voetbalclubs die onze gemeente in 
deze honderd jaar gekend heeft, besteed ik in dit artikel vooral aandacht aan de historie 
van de oudste club, B.V.C., en het verloop van het fusieproces met s.v. F.A.K. en s.v. Bilt-
hoven. De fusie kwam tot stand op 12 juni 1997 en de gemeente De Bilt telde weer één 
voetbalclub: FC De Bilt. 
Al voor de officiële oprichtingsdatum van ‘B.V.C’. (12 mei 1921) werd er gevoetbald. Zo 
komen we de aanduiding  Biltsche Voetbal Club al tegen in adresboekjes rond 1910. Alle 
bestuursleden waren woonachtig in Utrecht en hoewel de naam anders doet vermoeden, 
zal dit één van de vele Utrechtse elftallen zijn die in het begin van de vorige eeuw hun 
wedstrijden speelden rond het station van Bilthoven. 
Het daaropvolgende B.V.C. komen we veelvuldig in de kranten tegen tijdens de Eerste 
Wereldoorlog. Dit was een lokale club, die speelde op een terrein bij de Jachtlaan in Bilt-
hoven. De laatste wedstrijdvermelding dateert van 30 maart 1918. Waarschijnlijk ging de 
club in het nieuwe voetbalseizoen 1918/1919 niet meer van start.

B.V.C. (1921 – 1997) 
De derde veelbesproken B.V.C. (Biltsche Voetbal Club) werd opgericht op 12 mei 1921 met 
de clubkleuren wit-zwart. Het eerste oefen- en wedstrijdterrein was gelegen aan de 
Groenekanseweg, op een weiland nabij de huidige waterzuiveringsinstallatie. 

AVV Bilthoven (1928 - tot heden) 
Begin juli 1928 werd de Amateur Voetbalvereeniging Bilthoven (AVV) opgericht door een 
zeventiental oudere inwoners, onder wie veel oud-voetballers. Hun initiatief was gericht 
op de jeugd. In de verenigingskleuren rood-zwart speelde deze club in de jaren’30 op het 
terrein van Inventum, nabij de huidige Anne Franklaan. In de bestuursnotulen van 27 juni 
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1928 van B.V.C, staat de suggestie om met Bilthoven (bedoeld is AVV) samen te gaan. Het 
is er nooit van gekomen. Het was de eerste fusiepoging, maar zeker niet de laatste zoals 
het vervolg van de geschiedenis zal uitwijzen.

s.v. F.A.K. 
Op 13 oktober 1931 wordt door de personeelsvereniging van Inventum de sportvereni-
ging FAK (Flink Aanpakken Kameraden) opgericht. Het initiatief kwam van Cees Nagtegaal, 
procuratiehouder bij Inventum. Over de clubnaam FAK bestaat enige verwarring. Er doen 
twee verhalen over deze naam de ronde. Het eerste verhaal is dat de directeur van 
Inventum zijn eerstgeboren zoon naar de voetbalclub vernoemde. In het tweede verhaal 
is de situatie andersom. De directeur had een zoon, FAK genaamd. De club is naar deze 
zoon genoemd en de kreet “flink aanpakken kameraden” is er later bij verzonnen. 
Atletiek, wandelen, voetbal en tennis waren de sporten die beoefend werden. De club-
kleuren waren blauw-wit-rood.  
Inventum had op haar complex een terrein voor het voetbal ter beschikking gesteld (op 
deze plaats staan nu huizen aan de Anne Franklaan). Jarenlang speelde FAK in een onder-
afdeling van de KNVB, de U.P.V.B. – Utrechtse Provinciale Voetbal Bond. In 1954 promo-
veerde FAK naar de 4e klasse van de KNVB.  In 1961 degradeerde FAK weer naar de UPVB. 
In 1958 werd een nieuw terrein in gebruik genomen, niet ver van het oude, met een wed-
strijd tegen BVC. Sportkantines waren er nog niet en na afloop gingen de FAK-leden dan 
ook naar Café ‘De zilvervos’ op de Tweede Brandenburgerweg. Dit café is later door brand 
verwoest en bestaat niet meer.  
In 1963 werd een honk- en softbalafdeling opgericht. Door de groei van het aantal leden 
werd de accommodatie te klein. Er kwam enig soelaas toen BVC in 1966 naar sportpark 
‘Larenstein’ verhuisde. Eén van de velden van BVC werd met de s.v. Bilthoven (zie verder-
op) gedeeld voor trainingen. In 1981 ontstonden plannen voor een nieuw sportpark. 
De FAK-accommodatie was sterk verouderd, vooral de kleed- en wasgelegenheid, maar 
ook voor de honk- en softbalafdeling was de accommodatie ontoereikend. In 1983 werd 
sportpark ‘Weltevreden’ in gebruik genomen. Vier voetbalvelden, een softbal- en een 
honkbalveld, plus vier tennisbanen. Een hoogtepunt van FAK is ongetwijfeld een oefen-
wedstrijd tegen Feyenoord. Eind jaren’80 loopt het aantal voetballers terug. Het tennis 
floreert.

R.K. Voetbalvereniging De Bilt (1933 - tot heden) 
Alle bovengenoemde voetbalverenigingen speelden in Bilthoven. De enige club in De Bilt 
was R.K. Voetbalvereniging De Bilt, opgericht in mei 1933. Het voorzitterschap werd ver-
vuld door W.J. van Hattum, sigarenwinkelier op de Hessenweg in De Bilt. Onduidelijk is 
waar deze vereniging haar wedstrijden speelde. De voetbalvereniging wordt in 1935 voor 
het laatst vermeld in de adresboekjes die jaarlijks in de gemeente werden uitgegeven.
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Voetbalvereniging Bilthoven (1933 - tot heden) 
Begin 1933 werd de R.K. Voetbalvereniging Bilthoven, alias R.K. Sportvereniging Biltho-
ven, opgericht. Voorzitter was G.F.M. Schimmel, raadslid voor de R.K. Staatspartij. De club 
voetbalde op een terrein nabij Café Verhoef, aan het einde van de Soestdijkseweg-Noord. 
In 1934 werd het voorzitterschap overgenomen door G.J. Slot, boekhouder op Berg en 
Bosch.

R.K.S.V. Bilthoven (1946 – 1996) 
Na de Tweede Wereldoorlog werd op 3 augustus 1946 opnieuw een R.K. Sportvereniging 
Bilthoven opgericht. Ook deze speelde aanvankelijk op het weiland achter Café Verhoef. 
Het oude oranje-zwart vaandel, bewaard door G.J. Slot, werd weer in gebruik genomen. 
Toch beschouwt men dit niet als een voorzetting van de oude club uit 1933. De vereniging 
speelde later op een terrein gelegen aan de Jan Steenlaan te Bilthoven, achter het Nieuwe 
Lyceum en naast de hockeyclub SCHC, waar nu sportcentrum Kees staat. Na het vertrek 
van BVC naar Larenstein verhuisde de club naar de oude BVC-terreinen aan de Oude Bran-
denburgerweg. De letters R.K. verdwenen uit de verenigingsnaam. Het damesvoetbal dat 
tien jaar had bestaan, werd gestopt en de vereniging ging van zondag- naar zaterdagvoet-
bal.

BVC-geschiedenis 
Leden van BVC waren merendeels jongens die ook al in ‘De Bilt’ hadden gespeeld. Binnen 

twee maanden 
was een behoor-
lijk elftal gefor-
meerd dat door 
de U.P.V.B. niet in 
de derde, maar in 
de tweede klasse 
werd ingedeeld. 
Het derde seizoen 
leverde het kam-
pioenschap op. 
De promotie was 
een feit. In 1925 
werd het terrein 
in de Groenekan 
verlaten en ver-
huisde de club 
voor één jaar BVC kampioen 1934-1935.  
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BVC Herinneringsmedaille gemeente De Bilt 1966.
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naar het terrein aan de Oude Brandenburgerweg. In 1926 werd een terrein in gebruik ge-
nomen achter het zwembad ‘Brandenburg’. Op deze twee velden speelde BVC tot 1966.
Er kwam een fusie tot stand met de vereniging Ares uit Utrecht die uitkwam in de 3e klas-
se van de Nederlandse Voetbal Bond (de K van Koninklijke ontbrak nog). Er werden een 
tribune en kleedlokalen gebouwd en in augustus 1926 werd het nieuwe terrein geopend. 
De fusie bleek niet volgens de reglementen verlopen en BVC werd door het NVB-bestuur 
buiten de bond gezet. Het BVC-bestuur verzocht om weer in de UPVB te worden opgeno-
men, waarop gunstig werd beschikt en een indeling in de 2e klasse volgde. In het seizoen 
1929-1930 werd BVC kampioen en daarmee eersteklasser. Pas in het seizoen 1934-1935 
werd BVC kampioen met promotie naar de KNVB als gevolg. 
Al in het eerste jaar (1935-1936) werd BVC kampioen van de vierde klasse; helaas gingen 
de promotiewedstrijden verloren. Het jaar erop werd BVC opnieuw kampioen en nu pro-
moveerde de club wel naar de derde klasse. BVC speelde vanaf 1936 met wisselend suc-
ces in de KNVB-competitie. Soms een klasse hoger, dan weer lager. In het seizoen 1959-

1960 volgde 
bijna degra-
datie naar de 
UPVB, toen 
BVC op de 
voorlaatste 
plaats in de 
vierde klasse 
eindigde. 
Met de 
komst van 
trainer Gijs 
van Asten,die  
in totaal 17 
jaar aan BVC 
verbonden-
was, begon 
de opmars. In 
het seizoen 

1961-1962 ongeslagen kampioen en na promotiewedstrijden terug naar de derde klasse. 
In het seizoen 1963-1964 opnieuw kampioen en tweedeklasser. Op Hemelvaartsdag 19 
mei 1966 slaagde BVC er na een overwinning op RKAVIC in Amstelveen in de poorten naar 
de 1e klasse te openen: destijds de hoogste amateurklasse in Nederland!
Het seizoen 1965-1966 was tevens het laatste seizoen dat aan de Oude Brandenburger-
weg gespeeld werd. Op 17 september 1966 vond de opening plaats van gemeentelijk 

BVC kampioen 1974-1975.
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sportpark ‘Larenstein’. Destijds een accommodatie om U tegen te zeggen.
Op sportief vlak bleef BVC niet lang in de hoogste amateurklasse. Na drie seizoenen volg-
den enkele keren degradatie, naar de vierde klasse. In de jaren ’70 klom BVC onder leiding 
van trainer Henne Olthof naar de tweede klasse. In die periode speelde BVC ook interes-
sante oefenwedstrijden. Allereerst in 1978 op het KNVB-sportcentrum tegen het Neder-
lands elftal, als voorbereiding op het wereldkampioenschap in Argentinië, met namen als 
Johan Cruijff, Wim Suurbier of Ruud Krol. Het werd uiteraard een zege voor Oranje: 5-0. 
Een paar jaar later oefende Barcelona, met de twee Johannen Cruijff en Neeskens, in Zeist 
tegen BVC: uitslag 7-1. U raadt wel voor wie. 
In de jaren’80 liep het aantal leden terug. Wel waren er nieuwe ontwikkelingen, zoals het 
zaalvoetbal en het damesvoetbal.

Fusiepogingen SVB en BVC 
De fusiepoging begon met een bericht in de pers op 14 november 1989 dat SV Bilthoven 
en BVC aan het praten waren over een nauwere samenwerking. Deze had in eerste in-

BVC oefent op het K.N.V.B. centrum tegen Barcelona (met o.a. Johan Neeskens) augustus  1977.
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stantie betrekking op de 
jeugdafdelingen. 
De KNVB zag echter geen 
mogelijkheid om jeugd van 
beide verenigingen in één 
competitie te laten uitko-
men. Samen één Sinter-
klaasfeest was prima, maar 
samen voetballen: uitgeslo-
ten! Dan maar als clubs in 
totaliteit fuseren. De clubs 
schreven een brief aan de 
gemeente met daarin de 
fusieplannen. Er volgde 
een uitnodiging voor een 
gesprek en het bleek dat 
de gemeente, zonder me-
deweten van SVB en BVC, 
ook FAK had uitgenodigd. 
De gemeente zag namelijk 
mogelijkheden om niet één, 
maar twee sportparken vrij 
te krijgen. Deze interventie 
van gemeentezijde zette 
kwaad bloed bij SVB en BVC 
en binnen twee maanden 
lieten beide clubs de ge-
meente weten van een fusie 

af te zien. Een en ander was voor BVC aanleiding bij de gemeente aan te dringen op een 
grondige renovatie van de kleed- en wasgelegenheid op sportpark Larenstein. De Raad 
stelde in juli 1992 een bedrag van ruim 390.000 gulden beschikbaar, waarna de renovatie 
werd uitgevoerd. 

Fusie SVB, BVC en FAK 
In 1985 werd in overleg met de toenmalige sportraad van De Bilt (BSF) een behoeftepro-
gramma voor sportaccommodaties opgesteld. Dit resulteerde in 1992 in de gemeentelijke 
nota ‘Inventarisatie behoefte aan sportaccommodaties’ Hieruit bleek een overcapaciteit 
aan voetbalvelden in de gemeente. Ongeveer een jaar na het gereedkomen van de ver-
bouwingsoperatie op Larenstein, startten de voorzitters van de drie verenigingen een 

BVC 75 jaar.
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overleg over de toekomst van het Biltse voetbal. Eind 1994 vond er correspondentie 
plaats tussen de gemeente en SVB, dat duidelijkheid vroeg over haar toekomst op sport-
park Brandenburg. De gemeente deelde op 1 november 1994 mee dat de vereniging re-
kening moest houden met een vertrek van Brandenburg per 31 december 1996. Op basis 
hiervan besloot de ALV van SVB op 22 november 1994 tot ontbinding van de vereniging 
over te gaan. 
Op 6 maart 1995 werd bij BVC een nieuwe voorzitter (Co van Dijk) gekozen. Zijn bood-
schap aan de BVC-leden: komen tot één Biltse voetbalvereniging. Ook in het overleg met 
de clubvoorzitters klonk dit geluid door. Opnieuw viel het woord fusie. Was de overcapaci-
teit aan velden aanleiding nummer één, een tweede aanleiding was de druk op de finan-
ciële positie van de clubs door terugloop in ledenaantal en het fors gestegen huurbedrag 
dat de clubs moesten betalen. Een derde aanleiding was het binden van jeugdleden aan 
de clubs. De jeugd ging ook andere sporten dan voetbal beoefenen en voor de drie clubs 
werd de spoeling wel erg dun.  
Al op 12 april 1995 kwam er schot in de gesprekken en twee weken later ging er een brief 
naar de gemeente: de drie plaatselijke verenigingen willen tot één plaatselijke voetbalclub 
komen. Streefdatum: 1 augustus 1996. In een bijeenkomst op 6 juni 1995 tussen gemeen-
te en clubbesturen deelde wethouder Jeanne Slok mee dat de gemeente haar medewer-
king wilde verlenen bij de realisatie van een nieuwe fusieclub op sportpark Weltevreden. 
Zij drong aan op 1 juli 1996. De SVB onderschreef dit, gelet op haar voornemen tot ophef-
fing per 1 juli 1996. BVC wilde echter eerst meer duidelijkheid over wat er zoal op Welte-
vreden voor de nieuwe fusieclub gerealiseerd zou worden. Dit voorbehoud leidde tot één 
jaar uitstel. 
Er werd een projectgroep samengesteld bestaande uit de drie voorzitters, de voorzitter 
van de BSF en de sportambtenaar van de gemeente. Al in november 1995 zijn de naam en 
de kledingkleuren (rood-wit) voor de nieuwe fusieclub bekend. De nieuwe naam is FC De 
Bilt; geen punt tussen F en C en De met hoofdletter! Helaas op alle bewegwijzeringsbord-
jes in de gemeente foutief geschreven. De clubkleuren werden ontleend aan het gemeen-
tewapen - dat overigens na opneming van Maartensdijk in de gemeente ingrijpend werd 
gewijzigd.
Omdat SVB en BVC uitsluitend als voetbalvereniging verder wilden, moest de projectgroep 
een oplossing vinden voor het ontbinden van de omni-vereniging FAK. Dit proces leidde 
tot afzonderlijke clubs voor tennis en voor honk- en softbal, die ieder op sportpark Welte-
vreden hun eigen accommodatie kregen. De gemeenteraad zette op 11 juli 1996 het sein 
op groen voor de financiering van de nieuwe accommodaties op Weltevreden. Ook de 
laatste horde, een renteloze lening aan de FC De Bilt, benodigd voor de aankoop van het 
clubhuis van FAK, werd goedgekeurd. Op 12 juni 1997 vond onder leiding van notaris 
Van den Berg de tekening van de fusieakte plaats.
FC De Bilt (1997 – heden) 
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De nieuwe vereniging komt in het seizoen 1997-1998 uit in de vierde klasse van de KNVB. 
Het laatste seizoen BVC was het eerste elftal kampioen geworden, maar de beslissings-
wedstrijd om de promotie ging verloren. FC De Bilt liet er in het eerste jaar van haar be-
staan geen gras over groeien en werd al in maart 1998 ongeslagen kampioen, met promo-
tie naar de derde klasse.  
In 2000 vond in Nederland en België het EK gespeeld. De deelnemende landen krijgen 
door de UEFA trainingsaccommodaties toebedeeld. FC De Bilt is gedurende drie weken 
gastheer van het Sloveense nationale elftal voor de trainingen; een uniek hoogtepunt in 
het nu bijna 25-jarig bestaan. 
In 2005 is in Nederland het FIFA WK jeugd -20 en opnieuw is FC De Bilt de trainingsaccom-
modatie voor o.a. Marokko, China en Argentinië. Van dit laatste team was Lionel Messi 
de aanvoerder. Nu een grote ster bij Barcelona, maar in 2005 op achttienjarige leeftijd te 
bewonderen bij FC De Bilt!
FC De Bilt, in 1997 gestart met ongeveer 750 leden, groeit al snel uit tot een vereniging 
met 1100 voetballers. Behalve veldvoetbal is er ook veel zaalvoetbal. De grootste aanwas 
ligt bij het vrouwen- en meisjesvoetbal.  
Bij het veldvoetbal lag in 1997 de nadruk op prestaties in het zondagvoetbal, maar in 2012 
wordt besloten de selectieteams op zaterdag te laten uitkomen. Na  het begin in de vierde 
klasse zijn er twee achtereenvolgende kampioenschappen en na vijf jaar in de tweede 
klasse promoveert het eerste elftal in 2019 naar de eerste klasse. 
Kort voor het einde van de competitie 2019-2020 staat FC De Bilt op de onderste plaats. 
Door de uitbraak van het coronavirus wordt de competitie afgebroken en is er geen pro-
motie of degradatie. Sneu als je aan kop staat, een geluk als je onderaan staat.  
Het seizoen 2020-2021 is bijna ten einde. Na vier gespeelde wedstrijden werd de competi-
tie vanwege de coronamaatregelen opnieuw stilgelegd en zal niet worden afgemaakt. Het 
verenigingsleven staat vrijwel stil. Geen wedstrijden, beperkt trainen, geen gebruik van 
de kantine. De sociale functie van alle sportclubs staat zwaar onder druk en ook op fi-
nancieel gebied beleven ze zware tijden. Zoals velen kijkt de Biltse voetbalgemeenschap 
uit naar het oude ‘gewoon’. Maar wij mogen gerust zijn, over 100 jaar wordt er vast nog 
gevoetbald in onze gemeente.

Bronnen:
- Artikel in De Biltse Grift juni 2002
- Jubileumnummers van BVC, FAK en Bilthoven
- Notulen bestuursvergaderingen en Jaarverslagen BVC
- Onderzoek René Brinkhuis Rijksuniversiteit Utrecht (Het ontstaan van FC De Bilt)

Auteurs:
Dirk Catoen, oud secretaris BVC en FC De Bilt. 
Ingrid van der Elst, oud-sportcorrespondent & redacteur Biltsche Courant. 
Mede-auteur ‘Het Wonder van Bilthoven’- 100 jaar SCHC
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Leo van Vlodorp

Restauratie Baronbrug 
Visserssteeg
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Komend vanuit De Bilt kan ter hoogte van de Groenekanseweg op de rotonde ge-
kozen worden voor de Visserssteeg. Op het einde van de parkeerplaats treft u een 
smalle gerestaureerde brug over een eveneens smalle sloot aan. De Baronbrug.

Foto van de brug door Pieter van Traa.
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De Vierklank van 17 juni en 23 december 2020
In bovengenoemde afleveringen van De Vierklank werd het weghalen voor restauratie  
van de Baronbrug en het weer plaatsen van de geheel gerestaureerde brug vermeld. 
Ook werd getracht na te gaan wanneer de brug in het grijze verleden zou zijn geplaatst, 
wie daartoe opdracht zou hebben gegeven en hoe de brug aan de naam van ‘Baron’-brug 
was gekomen. Bij onderzoek van de brug vond de restaurateur het jaartal 1813 in de 
handrail. Dit zou niets met het type materiaal van de rail te maken hebben, maar moest 
wel een aanduiding zijn van het bouwjaar van de brug. Ook het draaimechanisme werd 
verklaard. De eigenaar wilde ongehinderd over de sloot kunnen komen voor een wande-
ling, maar ook ongewenste personen kunnen weren. 
 
Wie was de opdrachtgever tot de brug?
Als eigenaar van het landgoed Houdringe werd in de artikelen genoemd Godfried Hendrik 
Leonard baron van Boetzelaer. Deze verkreeg inderdaad in het jaar 1888 het landgoed 
in eigendom en droeg de titel ‘baron’. Vanwege het jaartal 1813 kon hij dus niet de op-
drachtgever zijn. Vervolgens werd genoemd Frederik Jan van Westrenen. Hij zou van 1779 
tot 1842 de eigenaar zijn. Helaas is deze veronderstelling ook niet juist. Hij was wel de 
eigenaar van Houdringe, maar voerde niet de titel van baron en werd geboren op 
2 januari 1726 en overleed op 5 januari 1788, 25 jaar vóór het aanbrengen van de brug. 
In het jaar 1813 was eigenaar van Houdringe en waarschijnlijk de opdrachtgever tot de 
aanleg van de brug Mr. Pieter Hieronymus van Westrenen van Themaat.

Wie was Mr. Pieter Hieronymus van Westrenen van Themaat.
Pieter Hieronymus (in het Frans Pierre Jerome) van Westrenen van Themaat was de zoon 

van de reeds genoemde Frederik Jan van 
Westrenen Sterkenburg van Westrenen van 
Themaat (1726-1788). Pieter werd geboren op 21 
oktober 1768 in Utrecht en is aldaar op 20 maart 
1845 overleden.  
Hij studeerde te Utrecht rechten (1787-1789) en 
vestigde zich aldaar als advocaat. In dezelfde stad 
was hij ook een periode gemeenteraadslid. 
Hij leefde in een roerige tijd. Al snel na zijn studie 
rechten werd hij geconfronteerd met de Franse 
revolutie, de Franse overheersing en de Bataafse 
Republiek. Daarna met het Koninkrijk Holland, de 
Franse annexatie en later het Verenigd Koninkrijk 
der Nederlanden. Hij vervulde diverse publiekrech-
telijke functies. Tijdens en voor de Bataafse Repu-
bliek (1795-1806, de Franse overheersing van ons 

Mr. Pieter Hieronymus van Westrenen van 
Themaat.
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land) werd hij ambassadeur in Zweden van 1802 tot 1806 - hij heeft daar ook gewoond - 
en vervolgens in Portugal van 1806 tot maart 1807. De Bataafse Republiek was een zuster-
republiek van de Franse Republiek, maar in feite een vazalstaat daarvan. In 1806 tot 1810 
trad Lodewijk Napoleon, de broer van Napoleon Bonaparte, aan als koning van Holland. 
In die tijd was Pieter Hieronymus lid van het Wetgevend Lichaam en na de Franse annexa-
tie in 1810 door Keizer Napoleon Bonaparte, die zichzelf tot keizer had uitgeroepen, werd 
hij afgevaardigde in het Departement Utrecht. In 1811 werd hij benoemd tot afgevaar-
digde van het Zuiderzeedepartement in het Keizerlijk Wetgevend Lichaam in Parijs. Deze 
afvaardiging duurde tot het jaar 1814. In 
maart 1815 landde Willem Frederik Prins van 
Oranje Nassau uit Engeland in 
Scheveningen en riep zich zelf uit tot koning 
van het Verenigd Koninkrijk der Nederlanden. 
In 1813 werd Pieter Hieronymus van 
Westrenen ‘chavalier de l’Empire’. Eén van 
zijn nevenfuncties, verworven in 1806, was 
Kamerheer van koningin Hortense, de echt-
genote van Lodewijk Napoleon, koning van 
Holland.    
Het was allerminst een uitzondering, dat le-
den van aanzienlijke families in de Bataafse 
en in de Franse tijd dergelijke functies be-
kleedden. Zo’n uitgesproken collaboratie met 
de Fransen werd tijdens de inlijving van het 
toenmalige Nederland graag met de mantel 
der liefde bedekt. Toen in december 1813 
Willem Frederik van Oranje Nassau tot 
souverein vorst werd uitgeroepen, was Pieter, 
na een schitterende carrière in de Franse tijd, 
45 jaar. Hij raakte daarna op de achtergrond; in het Koninkrijk der Nederlanden bekleedde 
hij geen opvallende functie meer en ook als nazaat van een oud regentengeslacht was 
zijn rol uitgespeeld. Van toen af bleef hij, in latere tijd vermoedelijk het hele jaar door, op 
Landgoed Houdringe wonen.
 
Pieter Hieronymus van Westrenen en het landgoed Houdringe 
Toen Van Westrenen 73 was. liet hij zijn gehele bezit, dat zich langzamerhand uitstrekte 
tot ver in het huidige Bilthoven, in kaart brengen. De Service Parkflat HOUDRINGE aan 
de Bosuillaan in Bilthoven zou nog ruim op zijn grond hebben gelegen. Dat geeft wel aan 
tot hoever zijn bezit toen reikte. In 1841 heeft hij zijn eigendom in kaart laten brengen. 
Hij was van plan het te verkopen. Hij had immers geen kinderen die hem zouden kunnen 

Koningin Hortense, de echtgenote van Lodewijk 
Napoleon, koning van Holland. 
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opvolgen. 
Uit de tijd, dat Pieter van Westrenen het huis bewoonde, stamt ook de vroegste afbeel-
ding van Houdringe. Oudere afbeeldingen zijn tot nu toe nog niet ontdekt. 

In 1843 volgde de verkoop 
aan Jhr. Johan Carel 
Willem Fabricius, Heer 
van Leyenburg, Loenen 
en Wolferen, Lid van de 
Ridderschap van Noord-
Holland en van de raad der 
stad Amsterdam, waar hij 
ook woonde. Door zijn hu-
welijk met de weduwe van 
Fabricius kwam Godfried 
Hendrik Leonard Baron 
van Boetzelaer in het bezit 
van het huis en landgoed 
Houdringe. Hoogstwaar-
schijnlijk – en zo werkt dat in 
de volksmond – zal de brug vanaf dat moment gebruikt worden door de baron van 
Boetzelaer en de benaming krijgen van ‘Baronbrug’. 

Informatiebord
Aan beide zijden van de ‘baronbrug’ stond neven-
staand informatiebord. De onderste regels vermeld-
den dat de opdrachtgever tot de aanleg van de brug 
waarschijnlijk de heer Frederik Jan van Westrenen is 
geweest. Vanuit het belang van historische juistheid 
beveel ik aan de naam te vervangen door Mr. Pieter 
Hieronymus van Westrenen van Themaat.

Bronnen:                                                                                                                       
Wikipedia en Wikimedia Common                                                                                           
Klaas B. Nanning, Houdringe. De Bilt, 1987 (Grontmij).

Vroegste afbeelding van Houdringe.

Auteur:
Leo van Vlodorp (1942), oud-voorzitter van de Historische Kring D’ Oude School.
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Het Kloosterpark in de 
oorlogsjaren

Kloosterend en Pim Boellaard 
Wie over het Kloosterpark in oorlogstijd schrijft, ontkomt er niet aan aandacht te geven aan zijn 
markante bewoner Pim Boellaard (1903-2001). Er is veel over hem geschreven, ook door hem zelf. 
Maar enkele gegevens die relatie hebben met het Kloosterpark wil ik hier kort memoreren. 
Pim Boellaard betrok in 1938 de villa Kloosterend, gelegen aan de oostrand van de Wilhelminalaan, 
toen nog met een vrijwel onbeperkt uitzicht op de landerijen achter zijn huis. Hij heeft er gewoond 
tot zijn dood, met uitzondering van de periode waardoor hij juist bekend geworden is, de jaren ‘42 
tot ‘45, waarin hij om het verzet dat hij pleegde, gepakt werd en de concentratiekampen Natzwei-
ler en Dachau wist te overleven. Zijn vrouw en zoon bleven die jaren op Kloosterend achter, wach-
tend op zijn terugkeer.  
Hoe onvoorstelbaar ook - Natzweiler was een zogenaamd ‘Nacht und Nebel’ kamp, bedoeld om in 
nacht en nevel te verdwijnen - er is toch enig contact geweest met de buitenwereld. In het nabij 
Natzweiler gelegen dorp woonde een dappere jonge vrouw, Annette, die met gevaar voor haar 
eigen leven sporadische berichten uit het kamp doorgaf. Na de oorlog heeft Boelaard haar opge-
zocht. Er bestaat nog een foto van die ontmoeting. In het Kloosterpark was het de familie Wismey-
er aan de huidige Universiteitsweg die de berichten ontving en ervoor zorgde dat ze veilig terecht 
kwamen bij mevr. Boellaard. 
Nog in de winter ‘44-‘45 werd er door het verzet 
vergaderd op Kloosterend. 
 
Het KNMI 
Aan de andere kant van het Kloosterpark ligt het 
KNMI. Ook dat speelt een rol in de oorlogsgeschie-
denis van het Kloosterpark. Weerberichten zijn van 
extra belang in oorlogstijd, zeker wanneer je dage-
lijkse bombardementsvluchten uitvoert naar Duits-
land of een invasie voorbereidt. Op het KNMI wa-
ren enkele medewerkers betrokken bij het verzet, 
onder andere Van Ginkel. Hij werd op zijn kamer in 
het KNMI gearresteerd en  is later in 
Amsterdam gefusilleerd. Bekend is ook dat voor ille- Pim Boellaard met Annette.
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gale doeleinden gebruik is gemaakt van de zendapparatuur in de kelder van het instituut. 
Op het KNMI viel nog een slachtoffer te betreuren: Kittie Koperberg, de bibliothecaresse. 
Kittie was joods en werd op 21 november 1940 van de waarneming van haar functie ontheven, 
zoals Rijkscommissaris Seyss-Inquart het beliefde te noemen. Voor Kittie volgde de lange weg die 
uiteindelijk leidde naar Sobibor.

Het Verzet 
In onze gemeente zijn verschillende verzetsgroepen actief geweest. In september 44 werden deze 
op bevel van ‘Londen’ gebundeld in de Binnenlandse Strijdkrachten (BS). Het lokale bevel kreeg 
Hans Hellendoorn. Zomer 45 was de BS in De Bilt door opportunisme - deelname leverde bijv. extra 
rantsoenen op - uitgegroeid tot een niet onaanzienlijke macht van  zo’n honderd mannen en vrou-
wen. In het archief van Hans Hellendoorn komen de namen van de leden van de knokploeg Frits 
echter niet voor. Wat niet uitzonderlijk is, wel vaker weigerden groepen uit de illegaliteit zich aan te 
sluiten bij de BS, o.a. uit angst voor verraad.  
Een van de activiteiten van de zeer actieve (onder andere door overvallen, sabotage) verzetsgroep 
Frits, was de zorg voor onderduikadressen. Daan en Annie Bremmer uit de 
Wilhelminalaan 17 maakten deel uit van de knokploeg. En toen een illegale baby uit 
Amsterdam een onderduikplek moest vinden, waren hun ouders bereid haar op te nemen en 
werd Mirjam van Saxen als Lotje Bremmer ingeschreven in het bevolkingsregister: moeder Annie 
Bremmer, vader onbekend. Lotje was bij haar geboorte gehandicapt en overleed al snel. Een ander 
onderduikadres bevond zich op Emmalaan 2 bij de familie  Stufkens, daar werd een joods echtpaar 
ondergebracht.  
Naast Boellaard woonde nog een lid van deze verzetsgroep: de luitenant Bart Kok (schuilnaam 
‘Prins’). Samen met Bart ‘Prins’ werd ‘Frits’ juni 44 gearresteerd, en via de Maliebaan afgevoerd 
naar de gevangenis aan de Weteringschans in Amsterdam. Na 3 maanden werden 
beiden onverwacht vrijgelaten en doken direct weer onder. 
Na de oorlog trouwde Annie Bremmer met Frits, die in werkelijkheid Rein van der Haar heette. In 
een geleende trouwjurk. Aan alles heerste gebrek, alles was nog op de bon. 
 
Een heterogene samenleving  
Waren er Duitsers in het Kloosterpark?  Ze zaten in hotel Poll, in het hotel aan de Holle Bilt,  onge-
twijfeld werden ze ook ingekwartierd of werden er villa’s gevorderd in het Kloosterpark. 
En zo ontstaat geleidelijk het beeld van een zeer diverse samenleving: verzetsmensen, onderdui-
kers, families waar onderduikers waren ondergebracht, Duitsers, NSB’ers ook (de familie 
Van Ittersum op Wilhelminalaan 14, in villa Sophia; een ander schuin tegenover de fam. 
Bremmer op de Wilhelminalaan). Een samenleving  dus met onderhuidse spanningen, waar men 
elkaar heel goed in de gaten moet hebben gehouden. Op een avond stonden er vier SD’ers op de 
stoep van de Bremmers en doorzochten hun huis minutieus. Verraad? Er werd veel verraad ge-
pleegd in de oorlog.  Boellaard was daar al in 1942 het slachtoffer van geworden!
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De winter van 44-45 
Spannend was het zeker ook in de winter van 1944-45, de oorlogswinter. Geen elektriciteit, geen 
licht, geen warmte, geen voedsel. Op de ruiten stonden bloemen, het water in de wc-pot was be-
vroren. Ook de Biltse Grift was dichtgevroren en er werd geschaatst. 
Willem Boellaard, de zoon van Kloosterend schaatste er in een blauw pak, herinnert 
Martha Bremmer zich nu  nog, 76 jaar later. De knotwilgen verdwenen uit het landschap. Naast de 
onbarmhartige koude, heerste er ook honger. Groente was er nog wel en soms kon je bij een boer 
nog wel melk bemachtigen, maar je moest oppassen voor de Duitsers die het je anders afpakten. 
Er werden ook hongertochten georganiseerd naar het noorden, op fietsen met houten banden; 
een gevaarlijke onderneming omdat je onderweg beschoten kon worden. En er was een gaarkeu-
ken in villa Orta aan de Emmalaan. Dat alles -gevaar, gebrek aan alles- gevoegd bij een nog onge-
wisse toekomst.

De Polar Bears en de bevrijding 
Die onzekerheid duurde nog maanden, maar op 7 mei 1945 verlieten de geallieerde troepen hun 
stellingen in het zicht van de Pantherstellung (de door de Duitsers versterkte Grebbelinie), en pas-
seerde enkele uren later de voorhoede van Polar Bears ook Het Kloosterpark, op hun weg naar 
Utrecht en verder westwaarts. Het feest van de bevrijding kon losbarsten. Maandenlang werd er 
gefeest. Hier en daar werden rekeningen uit de oorlog vereffend. Een nieuwe oorlog in Indië dien-
de zich aan. Het duurde nog lang voordat de wederopbouw met kracht ter hand werd genomen. 

Nu, ruim 75 jaar later zijn er geen sporen meer die ons herinneren aan de barre oorlogs-
jaren. Niet van het luchtafweergeschut aan het begin van de Universiteitsweg, niet van de 
V1 die insloeg achter de boerderij van Wismeyer, niet van de aangrenzende wasserij waar 
de uniformen van de Duitse militairen werden gereinigd. Nog in 1972 bij het uitbaggeren 
van de Biltse Grift werden grote voorraden munitie gevonden, die daar waren ingekieperd.  
Zichtbare sporen zijn er nu niet meer, slechts herinneringen.

Met dank aan Jan Bremmer, Hans van der 
Haar en Douwe Tijsma en Cees 
Wismeyer voor hun onmisbare informatie.

Dit artikel is in iets andere vorm eerder ver-
schenen in het orgaan van het 
Kloosterpark.

Bevrijding in Het Kloosterpark.

Auteur:
Bernard Schut. Schrijver van 
‘Bilthoven en De Bilt tijdens de weede 
Wereldoorlog (2015) en ‘Bilthoven en 
De Bilt de eerste jaren na de 
bevrijding’ (2018).
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Van overweg naar Leijense tunnel. 

Dit keer heb ik gekozen voor een foto van een oude situatie die wij bijna allemaal nog ken-
nen:  de spoorwegovergang in De Leijen aan het begin van deze eeuw. Nu eens niet voor 
een haast onherkenbare foto uit oma’s tijd.

Die spoorwegovergang was een lastige barrière van en naar de wijk De Leijen. In een 
vooroorlogs verleden was hier nog een kalme overgang vanuit Bilthoven naar het landelijk 
gebied met boerderijen en bossen. Toen de wijk De Leijen gebouwd werd, veranderde dit 
(1). En op het spoor werd het in de loop der tijd eveneens steeds drukker. De overgang 
werd een knelpunt voor het wijkverkeer. Ik herinner mij nog goed de lange goederentrei-
nen die in een traag tempo voorbij reden. Niet leuk, toch kalm blijven. Vooral als daarna 
nog een stoptrein voorbij moet komen. 
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Veilig was die situatie evenmin. Ik herinner mij bijvoorbeeld nog een aanrijding heel vroeg 
in de ochtend. De eerste stoptrein uit de richting Utrecht reed een auto met inbrekers 
aan. Op de vlucht voor de politie. Zigzaggend langs de spoorbomen, met fatale afloop. 
Ongelukken en bijna ongelukken versterkten de roep om een tunnel. En die kwam er.
Als eerste werden alle eikenbomen tussen de Brandenburgerweg en het spoor gekapt. 
De aanwezige vleermuizen vluchtten naar een appartementengebouw even verder op. 
Op 26 november 2015 werd de spoorwegovergang door de wethouder verkeer, samen 
met de omwonenden, voor langere tijd gesloten. De werkzaamheden aan de tunnel gin-
gen van start. De wijk De Leijen was een tijd lang alleen via de Jan Steenlaan bereikbaar. 
Op 27 juli 2017 was de tunnel gereed. Hij werd feestelijk geopend door de wethouder en 
de omwonenden. En meteen in gebruik genomen door een stoet politie en brandweer-
auto’s. De wijk De Leijen was voortaan beter en veiliger bereikbaar.

Deze tunnel is ons heden, maar het verleden wordt in de tunnelwand bewaard. In die 
wand bevinden zich tegeltableau’s met vergrote foto’s van de spoorovergang zoals die 
vroeger was.   
 
(1) Zie voor de geschiedenis van de wijk De Leijen: Lies Haan, ‘De Leijen’. Deel 1 - 9, De Biltse Grift september 
2005 - september 2008. 
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KUNST IN DE BILT: EEN REIS 
LANGS BEELDEN IN ONZE 
GEMEENTE 9

Wim Krommenhoek

MEER KUNST BIJ HET RIVM

Verder naar achteren op het RIVM terrein vinden we nog een aantal bijzondere beelden. 
Om te beginnen Hoge windvangers van Pépé Grégoire. In dit beeld wil Grégoire het on-
tastbare en beweeglijke van de wind zichtbaar maken. Hij gebruikt hiervoor twee gesti-

leerde figuren die samen het wap-
peren van de wind symboliseren. 
Pierre Paul (Pépé)  Grégoire (1950) 
is een Nederlandse beeldhouwer 
uit een kunstenaarsgeslacht; vader 
was eveneens beeldhouwer, groot-
vader schilder. Hij studeerde aan de 
Rijksacademie van Beeldende Kun-
sten in Amsterdam en won in 1974 
de Buys van Hultenprijs en in 1984 
de Jan Hamdorffprijs. Hij maakt ook 
bronsportretten, onder andere dat 
van koningin Beatrix uit 1982. Zijn 
oeuvre bestaat voornamelijk  uit  
grote werken voor de openbare 
ruimte waarmee hij de kijker wil 
prikkelen. 

Niet ver hiervandaan vinden we De 
boom van Theresia van de Pant. Theresia van de Pant (1924 - 2013) was een Nederlandse 
beeldhouwster die haar opleiding genoot aan de 
Rijksnormaalschool voor Teekenleraren en de Rijksacademie van Beeldende Kunsten, 
beide te Amsterdam. Na een vervolgopleiding in Brussel was zij docente aan de Rijksaca-

Hoge windvangers van Pépé Grégoire.
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demie. Haar werk is figuratief en 
zij kan worden gerekend tot de 
tweede generatie van de ‘Groep 
van de figuratieve abstractie’. 
Haar bekendste werk is het rui-
terstandbeeld van koningin Wil-
helmina op het Rokin te 
Amsterdam, dat dateert uit 1972. 
Aanvankelijk koesterde zij een 
voorliefde voor het uitbeelden 
van dieren, maar later ook voor 
bomen, waarvan dit werk een 
fraai voorbeeld is. 
Voor de entree van het Cohen-
gebouw staat de Vijf geiten 
van Joseph Semah. Op ruime 
afstand van elkaar zijn vijf identieke 
beelden geplaatst. Ieder beeld bestaat uit twee naast elkaar geplaatste staalplaten met 
daartussen een levensgrote geit. De geiten kunnen elkaar niet zien. Josph Semah (1948) 
is een Israëlisch-Nederlandse beeldend kunstenaar. Geboren in Irak en opgegroeid in Tel 

Aviv, verhuisde hij in 1972 naar Europa 
waar hij werkte in Londen, Parijs en 
Berlijn. Sinds 1980 woont en werkt hij 
in Amsterdam. Zijn inspiratiebronnen 
zijn de Thora en de Talmoed, de joodse 
religieuze geschriften van waaruit hij 
de dialoog zoekt met het christendom 
en de Westerse cultuur. Zijn werk heeft 
door die spanning soms iets dreigends 
en tegelijkertijd iets poëtisch. 
In de hal van het hoofdgebouw ten-
slotte staat de Zeeleeuwen van Henny 
van Grol. Henny van Grol (1957) was 
een leerlinge van Theresia van de Pant 
die we hier al zijn tegengekomen met 
het werk De boom. Zij vertoont in haar 
werk ook overeenkomst met haar leer-
meesteres. In het hardstenen beeld treft 
vooral de aerodynamische vorm van de 

De boom van Theresia van der Pant

Vijf geiten van Joseph Semah.
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zeeleeuwenlijven die 
op het punt staan uit 
elkaar te schieten. 
Van haar hand zijn 
meerdere beelden 
van zeeleeuwen 
bekend die allemaal 
gekenmerkt zijn door 
een flitsende dyna-
miek.

Zeeleeuwen van Henny van Grol.

Auteur: Wim Krommenhoek is een gepensioneerd bioloog die bijna 40 jaar docent 
is geweest aan Het Nieuwe Lyceum te Bilthoven. Na zijn studie en promotie aan de 
RU Utrecht bracht hij eind jaren 60 met zijn gezin enkele jaren door in Uganda voor 
onderzoek en onderwijs. Na zijn pensionering hield hij zich actief bezig met de lokale 
geschiedenis hetgeen resulteerde in een aantal publicaties in de Biltse Grift.

https://onlinemuseumdebilt.nl/
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Nooit aangelegde Biltse 
forten
In de jaren 70 van de negentiende eeuw lagen er voorstellen om in De Bilt als on-
derdeel van de Nieuwe Hollandse Waterlinie een of twee nieuwe verdedigingswer-
ken te bouwen. Ze moesten liggen op een afstand van ongeveer 3750 meter uit de 
stad Utrecht. De plannen voor een fort bij Bureveld waren het verst gevorderd; de 
plannen voor een fort benoorden de Groenekanseweg hebben het parlement nooit 
bereikt. Uiteindelijk werd van geen van beide forten de bouw gerealiseerd.

Nieuwe Hollandse Waterlinie
Nadat in 1813 een einde was gekomen aan de 
Franse bezetting, voelde men in de eerste jaren van 
het Koninkrijk der Nederlanden de behoefte om het 
westen van het land te beschermen tegen eventu-
ele nieuwe vijandelijke invallen. Dat gaf aanleiding 
tot het ontwerpen en uitvoeren van de zogeheten 
Nieuwe Hollandse Waterlinie, met als doel eene 
doorloopende terreinhindernis te vormen ten oosten 
van het rijkste en gewichtigste deel des lands, ten 
einde de levende strijdkrachten in staat te stellen, 
den toegang van die zijde, zelfs aan een overmachti-
gen aanvaller, te beletten. De terreinhindernis wordt 
in hoofdzaak verkregen door onderwaterzetting van 
eene strook land tusschen de Zuiderzee (Muiden en 
Naarden) en de Nieuwe Merwede (1). De linie liep 
ten oosten van Utrecht langs; tot de gebieden die 
onder water zouden komen te staan behoorden on-
der andere  de weilanden tussen Utrecht en De Bilt 
aan weerszijden van de Utrechtseweg (figuur 1). 

Fig. 1 Forten rondom Utrecht rond 1820 
(geel), 1870 (geel + groen) en 1880 (geel 
+ groen + rood). De gebieden die bij oor-
logsdreiging onder water gezet zouden 
worden, waaronder de weilanden tussen 
Utrecht en De Bilt aan weerszijden van de 
Utrechtseweg, zijn gespikkeld. 
Bron: Kenniscentrum Waterlinies.
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Forten en accessen
Op sommige plaatsen lag het landschap, een weg of later ook een spoorweg te hoog om 
onder water te kunnen zetten of was het belang ervan te groot; dat was bijvoorbeeld het 
geval bij de toegangsweg van Utrecht vanuit de richting De Bilt. Deze zogeheten accessen 
werden voorzien van forten en andere verdedigingswerken om van daaruit aanvallen af te 
kunnen slaan en beschietingen van de stad Utrecht te bemoeilijken. 
De oudste forten van de Nieuwe Hollandse Waterlinie, waaronder Fort Blauwkapel, Fort 
De Bilt en Fort Vossegat, stammen uit de periode 1816-1824; ze zijn onder andere terug 
te vinden op de kaart van figuur 2, die de situatie geeft rond 1830. De verdedigingswerken 
werden gemoderniseerd rond 1850; daarbij gaat het nog steeds om dezelfde locaties, zo-
als de kaart van 1852 (figuur 3) laat zien. In de jaren daarna bleek dat de frontlijn verder 
van steden als Utrecht af moest komen te liggen omdat de reikwijdte van projectielen toe-
nam en de stad zich naar het oosten uitbreidde. Daardoor werden nieuwe verdedigings-
werken nodig, die op wat grotere afstand van de toenmalige stadsrand werden geprojec-

Fig. 2 Uitsnede uit een kaart van de Nieuwe Hollandse Waterlinie ca 1830. Noord is links. De gebieden die 
bij oorlogsdreiging onder water gezet moesten worden zijn aangegeven in blauw. De uitsnede toont volgens 
de legenda op de kaart: de post aan De Klop (a), de post aan De Gagel (b), het Fort aan de Blauwkapel (c), 
het Fort op de Bildstraat (d), Het Fort aan het Vossegat (e) en de Lunetten op de hoogte naar Houten (f). 
Bron: Collectie Het Utrechts Archief, cat.nr. 2093.
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teerd. Zo kwamen rond 1870 onder andere de forten Ruigenhoek, Voordorp, Rijnauwen 
en Vechten gereed; ze zijn dan ook aangeduid op de kaart van de Nieuwe Hollandse 
Waterlinie van omstreeks 1873 (figuur 4). Voldeed de linie daarmee aan de eisen van de 
tijd?

Verdere uitbreiding
In militaire kringen overheerste de mening dat dit niet het geval was. Vooral de kwets-
baarheid van de oostelijke toegang tot Utrecht over de Utrechtseweg baarde zorgen. 
Aanvankelijk vormde al-
leen vuur vanuit het Fort 
op de Biltstraat een be-
lemmering voor opruk-
kende vijandige legers. 
Na het gereedkomen van 
het Fort op de 
Voordorpsedijk kon de 
vijand bij nadering ook 
vanuit het noordwesten 
beschoten worden; aan 
de zuidkant ontbrak een 
dergelijke voorziening. 
Daarom werd rond 1870 
in eerste instantie ge-
dacht aan een nieuw aan 
te leggen verdedigings-
werk ten zuiden van de 
Utrechtseweg en wel aan 
de Hoofddijk. In 1872 
kwamen nieuwe plan-
nen voor een meer naar 
het oosten gelegen fort 
bij Bureveld daarvoor in 
de plaats (2). Het fort 
zou de straatwegen naar 
Soestdijk, Amersfoort en 
Zeist moeten bestrijken, 
alsmede de Zeistervaart 
(Biltse en Zeister grift) 
richting Zeist.

Fig. 3 Uitsnede uit een kaart van de Nieuwe Hollandse Waterlinie. De gebie-
den die bij oorlogsdreiging onder water gezet moesten worden, zijn aange-
geven in blauw.  De uitsnede toont volgens de legenda op de kaart: het Reduit 
aan de Gagel (13), het Fort aan de Klop (14), het Fort aan de  Blaauw-Kapel 
(15), Het fort op de Bildstraat (16), het fort aan het Vossegat (17a) en de Lu-
netten op de Houtensche Vlakte (17b). Datering op kaart: 1852; de spoorlijn 
Amsterdam-Utrecht-Arnhem, die in de periode 1843-1845 in gebruik werd 
genomen ontbreekt echter op de kaart. 
Bron: Het Nationaal Archief, toegang 4.OSK, inv.nr. H97.
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De positie van het 
nieuw aan te leggen 
fort is op het kaartje 
van omstreeks 1873 
(figuur 4) reeds aan-
gegeven. Tegelijker-
tijd zouden ook de op 
die kaart aangeduide 
beoogde nieuwe 
forten Westbroek 
en Oud-Wulven ge-
bouwd moeten wor-
den.

Geen beschietingen
In die tijd gingen er 
ook stemmen op om 
de Utrechtse linie niet 
alleen te zien als mid-
del om een opmars te 
stuiten. Als neventaak 
moest ze voorkomen 
dat de stad onder 
vijandelijk vuur zou 
komen te liggen. Om 
dat doel te bereiken 
moesten er verdedi-
gingswerken staan op 
een afstand van min-
stens 3750 meter van 
de oostrand van de 
stad (1). Voorwaarde 
daarbij was wel dat 
er vrij zicht was in de 

richting van waaruit de tegenstander zou oprukken. De vijand kon dan door Nederlands 
vuur op een afstand van 3750 meter van de linie gehouden worden en moest daardoor 
zelf op 7500 meter van de stadsrand halt houden. Dat was net genoeg om effectieve be-
schietingen met veldgeschut te voorkomen. Zonder vrij schootsveld zou een fort 7500 
meter buiten de stad moeten liggen om deze te beschermen tegen beschietingen. Daar-

Fig. 4 Uitsnede uit een kaart van de Nieuwe Hollandse Waterlinie. De gebieden 
die bij oorlogsdreiging onder water gezet moesten worden zijn aangegeven in 
blauw. De forten Ruigenhoek, Voordorp, Rijnauwen en Vechten zijn inmiddels 
gereed gekomen. Fort Bureveld is in ontwerp, (evenals de forten Westbroek en 
Oud-Wulven). Datering ca 1873; in 1872 werd besloten tot de aanleg van Fort 
Bureveld, terwijl de in 1874 in gebruik genomen spoorlijn Hilversum-Lunetten 
nog ontbreekt. Bron: Collectie Het Utrechts Archief, cat.nr. 2093-1
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naast was een onderlinge afstand tussen de forten vereist van ongeveer 2000 meter in 
‘normale’ gevallen en desnoods 3000 meter voor forten met vrij uitzicht en waarop weinig 
aanvallen werden verwacht.
Op de Schetskaart van een gedeelte der N.H. Waterlinie (figuur 5) uit 1874 markeren krin-
gellijnen de afstanden van 3750 respectievelijk 7000 meter tot de oostgrens van Utrecht. 
De stad lijkt met de forten Vechten en Rijnauwen goed beschermd tegen aanvallen en 
beschietingen uit zuidoostelijke richting. In het noorden ligt Fort Ruigenhoek min of meer 
op de gewenste afstand van de stad. De overige forten liggen echter veel te dicht bij de 
stadsrand. 
Ook de ligging van De Bilt op de 3750 meterlijn baart zorgen. Je moet er toch niet aan 
denken dat de vijand vandaaruit onder dekking van de plaatselijke bebouwing zijn veldge-
schut op Utrecht zou gaan richten. Dat dorp, op 2500 meter van Fort De Bilt en op 1800 
meter van Fort Voordorp, waar verscheidene belangrijke wegen samenkwamen, ver-
diende betere bescherming. Een fort meer ten oosten van De Bilt lag niet voor de hand, 
gezien de vele bossen aan de noordzijde van de straatweg naar Zeist, die het zicht op de 
naderende vijand zouden belemmeren; we wilden niet voor verrassingen komen te staan. 
Daarom zou er naast Fort Bureveld nog een tweede fort moeten komen en wel ten noor-
den van de Groene-
kanseweg (figuur 5, 
fort No 3). In dat ge-
val zou een aanzien-
lijk bosgebied gekapt 
moeten worden om 
een vrij schootsveld 
te realiseren, maar 
zo zeiden voorstan-
ders van het plan, 
dan moest de natuur 
ditmaal maar eens 
voor onze vrijheid en 
veiligheid wijken. Het 
plan voorzag verder 
nog in een fort be-
noorden de 
Groekanseweg in 
Groenekan (figuur 5, 
fort No 2). Door het 
groter aantal forten 
kon het gebied dat 

Fig. 5 Uitsnede uit de Schetskaart van een gedeelte der NH Waterlinie, 1874. 
De kringellijnen zijn getekend op 3750 respectievelijk 7500 meter uit de stad 
Utrecht. De forten No 1 (Westbroek), 2, 3 en 4 (Bureveld) werden nooit aange-
legd. Het op de kaart aangeduide ontwerp Engelvaart kwam in de plaats van 
Fort Bureveld en werd rond 1878 gebouwd als Werk bij de Hoofddijk. 
Bron: Kainos (1)
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onder water kwam te staan, worden verkleind; inundatie van het in figuur 5 groen aange-
geven gebied was niet langer vereist.
De noodzaak van zo’n groot aantal kostbare, nieuw te bouwen forten werd niet door ie-
dereen gevoeld, zeker als men een bombardement onwaarschijnlijk achtte. Als de vijand 
de stad zou bombarderen, kregen de forten minder te verduren en zou de door de tegen-
stander ondervonden weerstand krachtiger kunnen worden. Als hij er desondanks in zou 
slagen door de linie heen te breken, zou hij een verwoeste stad aantreffen. Waar zou hij 
de zieken en gewonden moeten onderbrengen? En hoeveel energie zou hij moeten steken 
in het berijdbaar maken van de kapotgebombardeerde wegen, die voor een verdere op-
mars onmisbaar waren (3)?

Bouw afgeblazen
Het megalomane plan met de vele nieuw aan te leggen forten, werd nooit aan het parle-
ment voorgelegd. De bescheidener plannen, waarin onder meer werd voorzien in de aan-
leg van fort Bureveld, bleven echter nog enige tijd actueel. Op de kaart uit 1874 (figuur 5) 
lijkt de aanleg van het beoogde Fort al in kannen en kruiken. De minister van Oorlog had 
er in 1872 geld voor vrijgemaakt op zijn begroting; ook zouden er volgens hetzelfde plan 
forten komen bij Westbroek en Oud-Wulven (Houten). De aanleg van deze verdedigings-
werken had in 1874 of 1875 moeten beginnen. 
 Inmiddels weten we dat het er niet van is gekomen. Na een aantal portefeuillewisselin-
gen schrapte een nieuwe Minister van Oorlog de posten namelijk en viel hij terug op de 
oudere plannen. Hij liet Bureveld vallen en koos in plaats daarvan voor een batterij aan de 
Hoofddijk. Het werk aan de Hoofddijk werd uiteindelijk aangelegd in 1877-1879. 

Voetnoten
1. Kainos: De Nieuwe Hollandse Waterlinie en hare verbetering naar de eischen des tijds, Breda, 1874.
2. Websites: militairespectator.nl/ en officielebekendmakingen.nl/
3. W. Hoogenboom: De Nieuwe Hollandsche waterlinie, Militaire Spectator 1875 – 386.
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Nostalgie 

De weg naar de Kliko

Op een warme zomerochtend zat ik in de tuin de krant te lezen. Plots werd mijn rust ver-
stoord door gezoem, gebonk en geratel in de verte, dat geleidelijk aanzwol.  Door het 
groene struweel zag ik een oranje zwaailicht en even later een enorm voertuig, gevolgd 
door mannen in oranje pakken: De vuilnis ophaaldienst. Op een handige manier werden de 
kliko’s aangehaakt, leeg gekiept en geplet in de grote vuilniswagen.

Ik mijmerde hoe dat vroeger ging: wat is er veel veranderd in de loop der jaren. Niet alleen 
het ophalen van de vuilnis, maar vooral ook de toename van het volume van onze afval-

productie.
In de 50-er jaren zetten we tege-
lijkertijd twee emmers buiten: één 
voor het huisvuil en één met or-
ganisch afval voor de schillenboer. 
Het waren simpele bakken van ge-
galvaniseerd staal.

De emmer voor het huisvuil had 
een deksel, die vastzat aan een be-
weegbare handbeugel. Als je iets in 
de vuilnisbak moest doen kreeg je 
altijd die deksel op je vingers. De 
vuilnismannen moesten de emmer De vuilniswagen anno 50-er jaren (foto Pinterest)
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optillen en leegkiepen in de vuilniswagen. Allemaal met de hand. Eerst in een rond voertuig 
met zijluiken, later in een met een grote achterklep.  

De bak met schillen had een losse deksel en werd opgehaald door Bolle, met paard-en-
wagen. Bolle* had maar één arm en was zeer bedreven in het leegkiepen van de bakken. 
De schillen waren voor de varkens van de boeren in de omtrek. 

In de jaren ‘60 werden de oude bakken vervangen door nieuwe en zwaardere, met een 
klapdeksel. Op die deksel stond ‘De Bilt’. Onderscheid tussen organisch afval en huisvuil 
werd niet meer gemaakt.

In de jaren ’70 werden de stalen em-
mers afgeschaft en moest al het huisvuil 
in plastic zakken. Voor bedrijven en flat-
gebouwen werden vaak grote containers 
met klapdeksel neergezet. Die plastic 
zakken bleken niet zo handig. Kraaien en 
meeuwen pikten er vaak gaten in, de zak 
scheurde en al het afval kwam op straat. 
Tot de 70-er jaren was onze hoeveel-
heid afval nog niet zo groot. Producten 
werden verpakt in eenvoudig papier of 
karton. Ons kropje sla werd bij de groen-
teboer verpakt in een oude krant.  Maar 
de hoeveelheid afval nam toe. Vuilnis-
zakken waren niet zo’n goede oplossing 
en de minicontainer, of Kliko deed zijn 
intrede

De schillenboer op de Bilderdijklaan,                                     en in de 50-er jaren (foto Pinterest)
met handkar, voor de oorlog (foto Hist. Kring)

Foto auteur.
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Kliko is een vinding 
van de heren Klin-
kenberg en Koster, 
die al in de jaren ’50 
huisvuilauto’s lever-
den. Zij kwamen op 
het idee van een 
verrijdbare en hygi-
enische plastic con-
tainer voor ieder 
huis. Men zegt dat 
ze zijn gemaakt van 
gerecycled plastic. 
De Kliko was zo’n 
handige vinding, 
dat je ze nu in de 
hele wereld tegen-
komt. We begon-
nen met een grijze 
afvalcontainer voor 
het gewone huisvuil, maar al gauw kwam er een groene versie bij. Voor het groenafval uit 
keuken en tuin. De afvalberg van papier (al die reclamefolders, kranten en tijdschriften) die 
alles bij elkaar een heel gewicht vormde kwam, voor zover de mensen die niet naar een 
speciale papiercontainer brachten, ook vaak in de grijze afvalbak terecht. En toen besloot 
de gemeente in de jaren ‘90 om daarvoor een aparte bak te introduceren. Met een blauwe 
deksel. 
De grootwinkelketens verpakten intussen hun producten steeds mooier. Veelal in plastic, 
dat langzamerhand onbeheersbare vormen begon aan te nemen. We moesten meer gaan 
doen aan afvalscheiding. Daarnaast moesten we worden gedwongen om de afvalberg van 
gewoon huisvuil terug te dringen. En zo werd het assortiment vuilnisbakken uitgebreid. 
De oude grijze bak werd voorzien van een koninklijk oranje deksel en we kregen daarvoor 
in de plaats een kleinere grijze bak. Dat bleek een goede beslissing, want nu zien we hoé 
veel dat plastic afval is. Inmiddels hebben we een kleurenpalet aan afvalbakken in de tuin 
staan: grijs, groen, blauw, oranje. Die kliko is een geweldige vondst. Geen ongedierte meer 
en we scheiden braaf ons afval. Maar, zou het misschien tóch beter zijn, als ons kropje sla 
maar weer in die oude krant wordt verpakt en de aardbeien in een bruine papieren zak, 
zoals vroeger? Misschien helpt dat een beetje de afvalberg, en met name al dat plastic, te 
verminderen.

In de 60-er jaren (foto Pinterest) .
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Auteur:
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In de verte verzwakte het gebonk en gezoem. De vuilniswagen was inmiddels een paar 
lanen verder.

Ik ging verder met mijn krantje, om het later in de papierbak te deponeren.

 

*‘Bolle’ was de bijnaam van Jan Guliker. Zie blz. 123 van het boek ’t Jodendom in Bilthoven, van Rienk Miedema 
en Ellen Drees.

‘De weg naar de kliko’, van de jaren ’50 naar heden (foto auteur)




